
 8.9.24ה' באלול תשפ"ד  –פרוטוקול ישיבת וועד ביכ"נ 
 

,  ליילה קורן וחוה  קהתגיליס, יוסי אורבך, יונה הונל, יהודה אלשטיין, מוטי  כאלינוכחים: מ
 סקליר. 

 על סדר היום:

 לימים נוראיםהכנות  •

 דווח וחלוקת אחריות –כספים  •

  הכנה לאספת חברים •

 שונות •
   –לימים נוראים הכנות 

  – שקבעה וועדת תפילות ימים נוראים  ד אוליבסטון שלח רשימה של בעלי תפקידיםידו .א
קריאת  עד אישר. וועדת "הווו חתני תורה ובראשית. קריאה, בעלי תקיעה וחזנים, בעלי 

ההודעה על חתני וכלת שמחת תורה   . על בחירת כלת התורהנשים" העבירה החלטה  
 תפורסם לקראת החג. 

 
כבשנים קודמות. רק עוגות, פירות,   במתכונת צנועהקידוש בשני ימי ר"ה יתקיים  .ב

עורכי הקידושים יתוגמלו בהתאם לשעות העבודה המצומצמות  חטיפים לילדים ושתיה.
 שיפעלו. 

 הרב וילק.   –שיחה בביהכ"נ לקהל לפני תפילת כל נדרי  .ג
השנה תהיה משמעות מיוחדת ליום זה כיום השנה לטבח ביישובי    –שמחת תורה  . ד

עוטף ופרוץ המלחמה. הוועד דן באיזון העדין בין קיום החג על מנהגיו והמודעות של  
 כולנו למשמעות החדשה הקשה של יום זה. הוועד החליט על הדברים הבאים. 

  ם של לעילוי נשמת בשמחת תורהלתפילת יזכור  הוספת אזכרה מיוחדת .1
והשוטרים שנפלו צה"ל  וחיילות כל חיילי של , ו שבעה באוקטוברהנרצחים ב

מיכאל   .כל אלה שנרצחו או שמתו בשבישל וובהמשך המלחמה באותו יום פלו שנ
 .תפילת יזכור מיוחדתפנה ליוחנן ברויאר וביקש ממנו לנסח 

המורכבות של קיום  על ההקפות  לפני מהרב וילק לדבר  היא לבקש  הצעה נוספת .2
מיכאל  . חגיגות שמחת תורה יחד עם רגשי צער על אלה שנרצחו, שנפלו ושנשבו

 ידבר עם הרב. 
שובי העוטף, תוך תפילה  י)או שניים( מילאחד הועלתה הצעה להקדיש כל הקפה  .3

למפוני הצפון    תוקדש הקפה אחת של התושבים והתחדשות הקהילות. לחזרתם
יעלה את הרעיון בשיחה  מיכאל . לבתיהם ולחידוש החיים בהם ותפילה לחזרתם

 . ו לפני כל הקפהאמרישלנוסח הדברים   עם הרב וידאג 
יה לתורה  יכקידוש פתוח לקהל בזמן העל –ערך כרגיל י –קידוש שמחת תורה  .4

 של כל הציבור. 
בחצר   ועם החסידים עם ביהכ"נ הספרדי המשותפים ריקודיםה  הוחלט לקיים את  .5

 . ולא ברחוב האחורית
   –כספים 

 בהדרגה לכל תפקידי הגזברות. על איך נכנס יהודה אלשטיין דיווח  .א
, כגון דמי חבר ותרומות, והנפקת  נסותבעבר היה אחראי רק על ניהול הכ .ב

על הוצאות,   הכוללת האחריות  כבוד-זר ממנחםקיבל בהדרגה ועתה    קבלות
נשארות עוד כמה נושאים שיש לטפל   העברת תשלומים, משכורות ודיווחים.

 בהם במעבר הזה. 
ויהודה  –באחריות על הוצאות תחזוקה שונות  מנחם ממשיךלשמחתנו  .ג

 מקבל ממנו דיווחים על הנעשה. 
קידושים,   -לפי סעיפים  החשבונות הועלתה בקשה למיין בכרטיסי הנהלת . ד

 יהודה יטפל בכך מול הנ"ח. הוצאות ניקיון, אחזקה ופיתוח.
יהודה יבחן את ממוצע ההכנסות לעומת הוצאות בקידושים   –קידושים  .ה

במהלך השנה. בכל מקרה, ניכר שלאור עליית המחירים יש להעלות את  
סכום הגביה עבור קידושים פרטיים, כך שיכסו את מלוא העלות. תוך עמידה  



לתרום   לבקש  יכול ,בהחלטה הקודמת שמי שתורם קידוש בשבת מברכים
 הקידוש.   חלק מהוצאותרק 

   –הכנה לקראת אספה 
הישיבה תתקיים בזום ביום  – הוחלט לקיים ישיבת וועד לפני האספה הקרובה

 האספה תתקיים במשך חודש חשוון.  .19:30( בשעה 3.11ראשון, ב' בחשוון )
 

. עלות הפרויקט  לבית הכנסת הכוונה היא להעלות באסיפה את פרוייקט הנגישות
היא כזו הדורשת אישורה של אספת חברים. כרוכים בו גם שינויים מסוימים בחצר 
ובתצורה של בית הכנסת שחשוב לתת לכלל חברי הקהילה לשמוע עליהם ולהביע  

האסיפה נדע אם את התקציב מהעירייה, נוכל להציג  מועד שעד יש לקוות  , את דעתם
 תוכניות והצעות מחיר יהיו ברורות.

 
   –שונות 

 צעירים בקהילה
ברור הדבר שהצטרפותם תלויה בכך שהם ימצאו   נערך דיון על גיוס צעירים לקהילה. .א

שתעסוק בכך ותחשוב על דרכי   –יש למנות וועדה מתוך הצעירים  חברים בקהילה.
 גיוס.

נשקול  דובר על כך שחשוב שהרישום לא "יפול" בגלל תשלום גבוה ובמידת הצורך  .ב
 להם הנחה בדמי החברות.  להציע

קחו אחריות על הרעש שעושים  יהזכיר להורים לילדים קטנים שיהועלתה בקשה ל .ג
כדי ללא להבריח את   –הילדים במשחקי החצר האחורית. יש לעשות זאת בעדינות 

 ההורים הצעירים.
מבוגר  שיהיה נוכחות של באחריות יונה הונל. יונה טוען שחשוב   –תפילת ילדים  . ד

יש לאתר חברי קהילה   בנוסף למדריך או מדריכה שיובילו את תפילת הילדים. אחראי
   המוכנים לעזור בעניין.

 

 

Minutes of Va’ad meeting – 5 Elul 5784 – 8 September 2024 

Present: Michael Gillis, Hava Sclar, Lila Korn, Yona Honel, Yossi Urbach, 

Judah Elstein, Mordy Kehat. 

 

Preparations for Yamin Noraim.  

A. David Olivestone submitted the list of ba’alei tefillah and other 

roles decided by the Yamim Noraim Committee. The list was 

approved by the Va’ad. The "Kri'at Nashim" committee has 

decided on this year’s kallat hatorah. The announcement about 

the Simchat Torah hatanim and kallah will be published before 

the holiday. 

B.  A kiddush will be held on both days of Rosh Hashannah in a 

modest format as in previous years: cakes, fruit, snacks for 

children and drinks. Those responsible for the kiddushim will 

be compensated in proportion to the actual hours they will 

work. 

C. Rabbi Vilk will give a derashah before Kol Nidrei. 

 

Simchat Torah 



Simchat Torah will have a special meaning as the anniversary of the 

massacres in Otef Azah and the outbreak of the war. The committee 

discussed the delicate balance between observing the holiday according to its 

customs and everyone's awareness of the difficult new significance of this 

day. The committee decided on the following: 

1. Adding a special memorial prayer to Yizkor on Simchat Torah for the 

uplifting of the souls of those murdered on the seventh of October, and 

of all the IDF soldiers who fell and police who fell that day and during 

the war that has followed, and of all those among the hostages who 

have died and murdered. Michael turned to Yochanan Breuer and 

asked him to write the special Yizkor. 

2. Another suggestion is to ask Rabbi Vilk to speak before the hakafot 

about the complexities of holding Simchat Torah celebrations together 

with our feelings of sorrow for those who were murdered, those who fell 

those taken hostage. Michael will talk to Rabbi Vilk. 

3. A proposal was made to dedicate the each hakafah to one or more of the 

affected settlements, while praying for the return of the residents and the 

renewal of these communities. One hakafah will be dedicated to the 

evacuees of the north and a prayer for their return to their homes and the 

renewal of life in their communities. Michael will discuss the idea in 

conversation with the rabbi and will take care of the wording of what will be 

said before the each hakafah. 

 

4. Kiddush on Simchat Torah will be held as usual. 

5. It was decided that meeting up  with the Sephardim and the Hasidim will be 

in the inner yard and not in the street. 

 

Finances –  

Yehuda Elstein reported on how he has gradually taken on all the positions of 

treasurer. 

Initially he was only responsible for managing income, such as membership 

fees and donations, and the issuing receipts. He has now taken  for 

expenses, transfer of payments, salaries and reports. There are still a few 

issues that need to be addressed in this transition. 

 

Fortunately, Menachem continues to be responsible for various maintenance 

expenses - and Yehuda receives reports from him about what is happening. 

 

A request was made to provide separate reporting on kiddushim, cleaning 

expenses, maintenance and development. Yehuda will take care of this with 

the bookkeeper. 

Kiddushim - Yehuda will look at the average income compared to expenses 

on Kiddushim during the year. In any case, it is evident that due to the 

increase in prices, the amount set for private kiddushim should be increased, 



to cover the full cost. Those who donate a Kiddush on Shabbat Mebarchim, 

can ask to donate only part of the Kiddush expenses.  

 

Preparation for the General Meeting - 

1. A Va’ad meeting will be held before the upcoming general meeting by 

Zoom on Sunday November 3 at 7:30 p.m. The General Meeting will 

be held during the month of Cheshvan. 

2. The project to improve disabled accessibility will be discussed at the 

General Meeting. The cost of the project is such that it requires the 

approval of a general meeting of members. It also involves certain 

changes in the courtyard and the configuration of the beit knesset 

about which it is important inform all members of the community to 

hear their opinio. It is hoped that by the time of the meeting we will 

know if we have succeeded in our submission to the municipality for 

support in this project. 

 

Other Business 

1. The need to recruit some younger members to the community was discussed. 

It is understood that such members will want to find people similar in age to 

themselves. A committee of younger members should be formed to look into 

how to achieve this. It seems that the cost of membership is not a major issue 

but the idea of a reduction for young members should be considered. 

2. Parents of young children playing in the inner courtyard should be reminded to 

supervise their children and to keep the noise level down.  

3. Children’s service – Yona has taken responsibility for setting this up. He noted 

that there is a need for the presence of a responsible adult as well as the young 

person acutally leading the activity. We need to find members willing to assist 

in this. 

 


